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S e k r e t a r i á t 
Rady vlády pro národnostní menšiny 

V Praze dne 14. května 2008 
k č. j.: 06 023/08-RNR 

Z á z n a m 
z jednání Rady vlády pro národnostní menšiny 

Jednání Rady vlády pro národnostní menšiny se uskutečnilo dne 12. května 2008 od 11:00 
hod. v Úřadu vlády (nábř. E. Beneše 4, místnost č. 147).  

Přítomní členové Rady:  

MUDr. Džamila Stehlíková (ministryně vlády pro lidská práva a národnostní menšiny, předsedkyně Rady), Ing. Jan 
Málek (náměstek ministra financí), Ing. Jan Litomiský (místopředseda Rady, vládní zmocněnec pro lidská práva), Mgr. 
Martin Moulis (Ministerstvo spravedlnosti), MUDr. Marián Hošek (Ministerstvo práce a sociálních věcí), Ing. Michal 
Petřík (KPR), MUDr. Atanas I. Belkov, (bulharská menšina). Ladislav Furiš (zástupce chorvatské menšiny), Anna 
Hyvnarová (zástupkyně maďarské menšiny), Irene Kuncová, Ing. Erich Lederer (zástupci německé menšiny), Władysław 
Niedoba (zástupce polské menšiny), Drahoslava Pawlitová (romská menšina), PhDr. Agáta Pilátová (zástupkyně rusínské 
menšiny), Ing. Igor Zolotarev (místopředseda Rady, zástupce ruské menšiny),  Ing. Antonis Epikaridis (řecká menšina), 
PhMr. et PhDr. Štefan Medzihorský, (zástupci slovenské menšiny), Karin Kubešová (zástupkyně srbské menšiny), Mgr. 
Olga Mandová (zástupce ukrajinské menšiny). 

Přítomní hosté:  

Romani Rose (předseda německé Ústřední Rady Romů a Sintů), MUDr. Zdeněk Kalvach (náměstek ministryně 
vlády pro lidská práva a národnostní menšiny), JUDr. Tomáš Kraus (židovská komunita), PhDr. Helena 
Nosková, Mgr. Naďa Vokušová (slovenská menšina), Ing. Radka Soukupová (kancelář Rady vlády ČR pro 
záležitosti romské komunity), JUDr. Eva Kabelková (advokátka), BcA. Miroslav Koranda (asistent ministryně 
vlády pro lidská práva a národnostní menšiny), PhDr. Václav Appl, (Ministerstvo kultury, odbor regionální 
a národnostní kultury), Mgr. Iveta Němečková (Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy), Ladislav Goral 
(zástupce romské menšiny), Ing. Duong Viet Dung (zástupce Svazu Vietnamců v ČR). 

Sekretariát Rady: 

Mgr. Eva Holková, Mgr. Ondřej Klípa, RNDr. Milan Pospíšil, PhDr. Andrej Sulitka. 

*** 
Program 

1. Odvolání a jmenování nových členů Rady (za romskou menšinu a za Ministerstvo 
školství, mládeže a tělovýchovy) 

2. Zpráva o situaci národnostních menšin v České republice za rok 2007  
3. Výroční zpráva o činnosti Rady vlády pro národnostní menšiny za rok 2007 
4. Informace o úpravě pietních míst moravských Chorvatů 
5. Diskuse na téma nesnášenlivosti a svobody slova v souvislosti s právem shromažďovacím  
6. Informace  o Evropské chartě regionálních či menšinových jazyků - předložení První 

periodické zprávy 
7. Příprava návrhů závazných ukazatelů ve státním rozpočtu na rok 2009 - Dotační programy 

Ministerstva kultury a Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy na podporu aktivit 
příslušníků národnostních menšin 

8. Návrhy legislativních úprav (návrh zákona o sčítání lidu, domů a bytů v roce 2011, novela 
zákona o obcích - informace sekretariátu a Ministerstva vnitra) 

9. Různé 
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*** 

Jednání do bodu 7 řídila předsedkyně Rady, D. Stehlíková, poté I. Zolotarev, místopředseda. 
Před schválením programu byl přivítán Romani Rose, předseda Ústřední rady Romů a Sintů 
ve Spolkové republice Německo, který se představil Radě a nastínil postavení Romů 
v Německu.   

Před schválením programu byla dodatečně na základě žádosti slovenské menšiny provedena 
úprava záznamu ze dne 22. ledna t.r.  

Ad 1 

Dne 13. února t.r. oznámil zástupce romské menšiny Vladimír Horváth, že je nucen z vážných 
zdravotních důvodů vzdát se členství v Radě. O navrhnutí jeho nástupce bylo dne 20. února 
2008 požádáno 31 romských občanských sdružení, která vyvíjejí aktivní činnost především 
v Moravskoslezském kraji, to proto, aby byla zachována regionální proporcionalita mezi 
členy. Možnosti navrhnout své kandidáty využilo celkem 5 romských organizací. Přihlášky 
v převážné většině nesplnily formální náležitosti. Ty byly splněny u kandidátky, již navrhlo 
občanské sdružení Vzájemné soužití z Ostravy. Jde o paní Drahoslavu Pawlitovou. 

Druhá změna se týká resortu školství, mládeže a tělovýchovy, kde došlo k  organizačním 
změnám. Dne 11. března 2008 přešla národnostně menšinová agenda do působnosti doc. 
PhDr. Dušana Lužného, Dr., náměstka ministra školství, mládeže a tělovýchovy. Návrh na 
odvolání dosavadního zástupce Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy v Radě, RNDr. 
Jindřicha Kitzbergera, náměstka ministra, a na jmenování nového zástupce, doc. PhDr. 
Dušana Lužného, Dr., členem Rady, požádal ministr školství, mládeže a tělovýchovy dopisem 
ze dne 11. dubna 2008.  

Návrh na jejich jmenování je v tuto chvíli připraven pro jednání vlády, proto byli na schůzi 
Rady již pozváni. 

Ad 2 

A. Sulitka dokument představil a uvedl, že připomínky ze strany členů Rady byly již 
zapracovány a materiál bude předložen vládě do 31. května t. r. D. Stehlíková poděkovala 
sekretariátu Rady za práci na Zprávě.  

Dodatečné připomínky vznesli Š. Medzihorský a N. Vokušová ohledně nepřesností 
a nevyváženosti v informacích o aktivitách slovenské menšiny. L. Furiš požádal o doplnění 
pasáží za chorvatskou menšinu a prezentoval potřebu příslušníků chorvatské menšiny získat 
podrobné archivní údaje o vystěhovávání moravských Chorvatů po druhé světové válce. 
D. Stehlíková navrhla, že Rada může zprostředkovat kontakt přímo s Ústavem pro studium 
totalitních režimů, který se zabývá mimo jiné i touto problematikou.      

Usnesení č. 68: 
Rada doporučuje své předsedkyni, aby po zapracování písemně zaslaných připomínek 
a podnětů přednesených na jednání Rady a po vypořádání meziresortního připomínkového 
řízení předložila návrh Zprávy o situaci národnostních menšin v ČR za rok 2007 na schůzi 
vlády. 

Hlasování: 
ANO NE ZDRŽEL SE 

19 0 0 
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Ad 3 

A. Sulitka představil Výroční zprávu a připomněl, že dokument neprochází připomínkovým 
řízením. Ke zprávě nikdo neposlal připomínky a žádné nevznesl ani během jednání Rady.   

Usnesení č.69: 
Rada doporučuje své předsedkyni, aby po jednání Rady předložila návrh Výroční zprávy 
o činnosti Rady za rok 2007 na schůzi vlády jako informaci členům vlády. 

Hlasování: 
ANO NE ZDRŽEL SE 

19 0 0 

Ad 4 

L. Furiš představil přání chorvatské menšiny připomenout 60. výročí násilného vystěhování 
moravských Chorvatů z obcí Jevišovka, Nový Přerov a Dobré Pole zbudováním / úpravou 
pietních míst v Novém Přerově a Dobrém Poli. Tato myšlenka byla projednána dne 9. května 
t.r. se starosty příslušných obcí a zástupci Sdružení občanů chorvatské národnosti. Ti 
přislíbili, že ve spolupráci s vedením obcí předloží sekretariátu Rady do poloviny srpna 2008 
návrh (projekt) úpravy pietních míst, včetně finanční rozvahy. L. Furiš požádal Radu 
o podporu a pomoc při řešení úpravy pietních míst v obcích Dobré Pole a Nový Přerov. Na to 
pozitivně reagovala D. Stehlíková. J. Málek uvedl, že nejde o zásadní problém, je 
pravděpodobné úspěšné jednání v této věci s ministrem financí. Navrhl pokusit se zajistit 
vícezdrojové financování.  

Usnesení č.70: 
Rada bere na vědomí informaci zástupce chorvatské menšiny o potřebě úpravy pietních míst 
v obcích Dobré Pole a Nový Přerov, na úpravu památníků připomínajících násilné 
vystěhování moravských Chorvatů po druhé světové válce. Ukládá své předsedkyni, aby 
s ministrem financí jednala v této věci o uvolnění finančních prostředků do výše 300 000,- Kč. 

Hlasování: 
ANO NE ZDRŽEL SE 

19 0 0 

Ad 5 

D. Stehlíková vysvětlila aktuálnost tohoto bodu a představila podněty k jeho řešení: např. 
potřebu prodloužit zákonnou lhůtu na projednání oznámení o konání shromáždění, či možnost 
rozšířit definici lokalit, v jejichž bezprostřední blízkosti se taková shromáždění nesmějí konat.  
T. Kraus doporučil, aby se touto otázkou Rada systematicky zabývala a přislíbil součinnost 
Federace židovských obcí. I. Zolotarev připomněl okolnosti nedávného shromáždění 
příznivců Národní strany před Domem národnostních menšin. Následné diskuse se zúčastnili 
A. Pilátová, D. Stehlíková, Š. Mezihorský, A. Belkov, O. Klípa a J. Litomiský. Kromě výše 
uvedených návrhů zazněla potřeba zavést podmínku hlubšího prozkoumání motivů 
svolavatelů shromáždění. T. Kraus projevil přání postup vůči těmto typům shromáždění 
nemedializovat a nepodporovat tím nepřímo jejich svolavatele. V. Henych upozornil na 
možná úskalí novelizace tzv. shromažďovacího zákona. E. Kabelková připomněla 
neaktuálnost zákona vzhledem k dobovým souvislostem jeho přijetí roku 1990.    
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Usnesení č. 71: 
Rada ukládá své předsedkyni jednat s ministrem vnitra a ministrem spravedlnosti ve věci 
práva shromažďovacího a projevů nesnášenlivosti; doporučuje iniciovat vypracování 
postupu pro orgány samospráv, jak v této věci postupovat. 

Hlasování: 
ANO NE ZDRŽEL SE 

17 0 1 

Ad 6 

A. Sulitka omluvil nepřítomnost náměstka ministra zahraničí Tomáše Pojara. Uvedl, že První 
periodická zpráva (i její česká verze) byla předána generálnímu tajemníkovi Rady Evropy. 
Text tohoto dokumentu je publikován na webu Rady Evropy 
(http://www.coe.int/t/dg4/education/minlang/Report/default_en.asp) i na webu Rady 
(http://www.vlada.cz/scripts/detail.php?id=34111). Pro ČR započalo tříleté monitorovací 
období. Připomenul, že je v této věci obtížná zvláště agenda spojená se zajištěním 
dvojjazyčných názvů v rámci Moravskoslezského kraje.   

Ad 7 

V. Appl za Ministerstvo kultury informoval o současné přípravě rozpočtu na příští rok, do 
něhož budou předloženy návrhy odboru regionální a národnostní kultury a odboru médií 
a audiovize na závazné ukazatele. Upozornil, že jejich plánovaná výše bude přijata 
pravděpodobně jen tehdy, pokud bude Ministerstvu kultury udělen adekvátní objem financí.  

I. Němečková uvedla, že Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy nebude vyžadovat 
navýšení financí dotačního titulu do rozpočtu na příští rok. N. Vokušová v rozpravě vyjádřila 
nespokojenost s tím,  že je zpochybněn smysl programu nadcházejícího jednání Výboru Rady 
pro dotační politiku. Toto vysvětlil M. Pospíšil problémy v koordinaci obou orgánů. Výsledky 
jednání Výboru pro dotační politiku budou ale v každém případě postoupeny oběma resortům. 
A. Pilátová vznesla dotaz, zda ministerstva budou měnit termíny odevzdání projektů do 
dotačních programů. Podle V. Appla se termíny Ministerstva kultury zřejmě měnit nebudou. 
Podle I. Němečkové se termíny MŠMT pravděpodobně budou posouvat do období shodného 
s termíny Ministerstva kultury. M. Pospíšil připomněl, že tyto termíny budou uveřejněny také 
na webových stránkách Rady.      

Usnesení č. 72: 
Rada bere na vědomí informaci Ministerstva kultury a Ministerstva školství, mládeže 
a tělovýchovy, s tím že: 
a) ukládá své předsedkyni, aby ve spolupráci s ministrem kultury a ministrem financí při 
přípravě návrhu státního rozpočtu na rok 2009 navýšení položky na podporu programu 
rozšiřování a přijímání informací v jazycích národnostních menšin ze stávajících 30 000 tis. 
Kč na 40 000 tis. Kč a současně navýšení položky na podporu programu kulturních aktivit 
příslušníků národnostních menšin ze stávajících 8 000 tis. Kč na 12 000 tis. Kč, 
b) ukládá své předsedkyni, aby ve spolupráci s ministrem školství, mládeže a tělovýchovy 
a ministrem financí při přípravě návrhu státního rozpočtu na rok 2009 navrhla ponechat 
položku na podporu vzdělávání v jazycích národnostních menšin a multikulturní výchovy 
v letošní výši 19 mil. Kč.  
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V této souvislosti Rada bere ohled na výsledky jednání Výboru pro dotační politiku, které se 
uskuteční dne 20. května t.r. 

Hlasování: 
ANO NE ZDRŽEL SE 

15 0 1 
 
Při hlasování nebyla již Rada usnášeníschopná. 
  
Ad 8 
V. Henych popsal výrazné omezení plánované novelizace zákona o obcích. Stávající novela 
se bude týkat pouze ustanovení bezprostředně se vztahující k blížícím se volbám (podzim 
2008). Ostatní návrhy budou uplatněny až v následující novelizaci.    

Š. Medzihorský a V. Henych se ve věci návrhu zákona o sčítání lidu dotkli problému rozšíření 
otázky na národnost o „etnickou skupinu“ ve formuláři, což je v nynější fázi již neaktuální, 
jak uvedl A. Sulitka, neboť ministryně vlády pro lidská práva a národnostní menšiny a 
předsedkyně Rady v připomínkovém řízení uplatnila zásadní připomínku, kde navrhla pojem 
„etnická skupina“ z návrhu zákona vypustit. 

  
Ad 9 

● A. Sulitka představil chystanou prezentaci Rady formou výstavy na Úřadu vlády v rámci 
působnosti Sekce pro lidská práva a přípravě vydání sborníku při příležitosti 60. výročí 
Charty lidských práv. Vyzval členy Rady k podávání podnětů. 

● O. Mandová informovala o posledním zasedání Výboru pro spolupráci s orgány 
samosprávy, který se zabýval především Zprávou a návrhem zákona o sčítání lidu.  

● I. Zolotarev informoval o problémech chystaného folklórního festivalu Praha - srdce 
národů a o problému převedení správy Domu národnostních menšin ze správy sociálních 
služeb pod obecně prospěšnou společnost. K věcem sepsali zástupci národnostních menšin 
dopisy adresované Magistrátu hl. m. Prahy a v obou záležitostech žádají předsedkyni 
Rady o podporu.  

Zpracovali: Mgr. Ondřej Klípa, RNDr. Milan Pospíšil 

Schválila:  MUDr. Džamila Stehlíková v.r. 
ministryně vlády pro lidská práva a národnostní menšiny  
a předsedkyně Rady vlády pro národnostní menšiny 

 


